
Οι συνταγές για την 
αντιμετώπιση της 

οικονομικής κρίσης, 
οι... εγγενείς 

αδυναμίες της 
κυβέρνησης Ζολώτα 

και οι προοπτικές 
συγκλίσεων... ευρέος 
φάσματος μετά την 8η 

Απριλίου, είναι οι 
κύριοι άξονες της 

συζήτησης στρογγυλής 
τραπέζης που 

οργάνωσε το «ΕΝΑ» με 
τους: Μιλτιάδη Έβερτ, 

Κώστα Σημίτη και 
Γρηγόρη Γιάνναρο. 

Τρεις πολιτικούς που 
οι δημόσιες 

αντιπαραθέσεις τους 
ταράζουν τα 

λιμνάζοντα νερά, 
καθώς διακρίνονται 

από... έντονα 
συναινετική χροιά!

τη ς  Ολγας Τρέμη 
Φωτ.: Γ. Σ τεργ ίου

ΕΒΕΡΤ
ΣΗΜΙΤΗΣ

ΓΙΑΝΝΑΡΟΣ
ΣΥΜΦΩΝΟΥΝ 
ΣΧΕΔΟΝ ΣΕ ΟΛΑ!
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Ε ίκοσι ημέρες πριν τις ε
κλογές, τρεις γνωστοί, 
και πολυσυζητημένοι, πο

λιτικοί, ο κ. Μ. Έβερτ (Ν.Δ.), ο 
κ. Κ. Σημίτης (ΠΑΣΟΚ) και ο κ. 
Γρ. Γιάνναρος (Συνασπισμός), 
«διασταυρώνουν τα ξίφη» τους 
στα γραφεία του «ΕΝΑ», συχνά 
για να συμφωνήσουν, και μερι
κές φορές για να διαφωνήσουν, 
αλλά όχι... κάθετα. 

Επισημαίνουν ότι στις 8 Απρι

λίου -  αν δεν υπάρξει αυτοδύ
ναμη κυβέρνηση -  θα πρέπει 
να αναζητηθούν με σοβαρότη
τα προγραμματικές συγκλίσεις. 
Παραδέχονται πως είναι αρνη
τικό το γεγονός ότι ως τώρα 
δεν έχουν γίνει βήματα προς 
αυτή την κατεύθυνση, και γιατί 
«επικρατεί η σκέψη ποιος θα 
βελτιώσει τη θέση του ενόψει 
της προσεχούς αναμέτρησης» 
(Σημίτης). Ομιλούν για τα «κα

κώς κείμενα» της οικουμενικής 
συνεργασίας, που οφείλονται 
-  κατά μια άποψη -  στο ότι 
δεν είχε βάθος χρόνου αλλά 
και στο ότι οι προγραμματικές 
της θέσεις ήταν «μια ρώσικη 
σαλάτα ανακατεμένη» (' Εβερτ). 
Κρούουν τον κώδωνα του κιν
δύνου για την κατάσταση της 
οικονομίας, φοβούμενοι ακόμη 
και το ενδεχόμενο ενός «ανεξέ
λεγκτου πληθωρισμού λατινοα

μερικανικού τύπου» (Γιάννα- 
ρος), αν δεν ληφθούν άμεσα 
μέτρα στο δημοσιονομικό, νομι
σματικό και εισοδηματικό το
μέα, στο πλαίσιο ενός τριετούς 
(τουλάχιστον) προγράμματος.

Αλλα ενδιαφέροντα συμπε
ράσματα: ναι σε λιγότερο αλλά 
καλύτερο κράτος, ναι στην πά
ταξη της φοροδιαφυγής γενι
κώς αλλά και στη φορολογία 
των αγροτών, ναι στη ριζική ►
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αναδιάρθρωση του τραπεζικού 
συστήματος. Ό χ ι στην επιβά
ρυνση ορισμένων μόνο κοινω
νικών ομάδων, αλλά και... όχι 
αυξήσεις πέραν της ΑΤΑ.

Ακόμη, και οι τρεις απέφυγαν 
την πρόκληση ενός πολιτικού 
προ-πό γιατί:

Έβερτ: «Είναι τόσο απειρο
ελάχιστα τα ποσοστά μεταξύ 
αυτοδυναμίας και μη, που ούτε 
η καλύτερη δημοσκόπηση δεν 
θα μπορούσε να προβλέψει...».

Σημίτης: «Δεν κάνω ποτέ πο
λιτικές προβλέψεις...».

Γιάνναρος: «Θα ακολουθή
σω το παράδειγμα του κ. Σημί
τη...».
— ΕΝΑ: Α ς  ξεκ ινήσ ουμε από 
την  ο ικονομία. Π ρόσφατα συ
νάψ αμε ένα  νέο δ ά νε ιο  500 
εκα το μμυ ρ ίω ν  δολαρ ίω ν απ ’ 
το  εξω τερ ικό  γ ια  να πληρω
θούν ουσ ιαστικά  οι μ ισ θ ο ί και 
ο ι σ υντάξε ις . Ε ίναι φ ανερό  
ό τ ι η ο ικονομ ία  επ ιβαρύνετα ι 
όλο  και περισσότερο. Το ερώ 
τημα, λοιπόν, ε ίνα ι αν  η πο
ρ ε ία  αυτή  ε ίν α ι αναστρέψ ιμη  
κα ι μ ε  ποιον τρόπο;
— ΕΒΕΡΤ: Η κατάσταση της οι
κονομίας είναι πολύ χειρότερη 
από το 1985. Βασικό αίτιο είναι 
τα τεράστια ελλείμματα του δη
μοσίου τομέα, που τροφοδο
τούν μια μεγάλη ρευστότητα 
της οικονομίας. Ποια είναι η θε
ραπεία; Πρέπει να επιδιώξουμε 
τη σταθεροποίηση της οικονο
μίας, και στο δημόσιο και το νο
μισματικό, αλλά και τον εισοδη
ματικό τομέα. Με παράλληλη 
αναπτυξιακή πολιτική, βάρος 
στις επενδύσεις και αύξηση της 
παραγωγικότητας. Δυστυχώς η 
κυβέρνηση Ζολώτα προσπαθεί 
με ημίμετρα, απ’ ό,τι φαίνεται, 
να ελέγξει την κατάσταση μό
νο μέσω του εισοδηματικού 
τομέα.
— ΕΝΑ: Τι εννο ε ίτε  σ την  πρά
ξη, ό τα ν  λ έ τ ε  ό τ ι πρέπει να 
ε λ ε γ χ θ ε ί και ο ε ισ οδηματικός  
τομέα ς ;
— ΕΒΕΡΤ:Ότι δεν μπορεί να 
δίνουμε αυξήσεις πάνω από την 
ΑΤΑ. Νομίζω ότι ήταν μια επιπό- 
λαιη πράξη... Εδώ το 1985 όταν 
η κρίση ήταν πολύ μικρότερη, 
υποχρεώθηκε η τότε κυβέρνη
ση να κάνει αυξήσεις πολύ μι
κρότερες του πληθωρισμού. 
Πρέπει να μιλήσουμε με ειλικρί
νεια. Δεν μπορεί από τη μία 
πλευρά να διεκτραγωδούμε την 
κρίση και από την άλλη, χάριν 
μιας δήθεν κοινωνικής ειρήνης, 
να θέλουμε να γίνουμε ευχάρι
στοι και να κάνουμε ενέργειες

οι οποίες τελικά θα οδηγήσουν 
τον ελληνικό λαό σε ένα μέλ
λον χωρίς ελπίδα.
— ΣΗΜΙΤΗΣ: Η κατάσταση της 
οικονομίας είναι πράγματι ιδιαί
τερα δύσκολη, αλλά πιστεύω 
ότι είναι αναστρέψιμη. Θα πρέ
πει να κάνουμε ένα σχεδίασμά 
για τα επόμενα τρία έως τέσσε
ρα χρόνια και να προβλέψουμε, 
στον πρώτο κυρίως χρόνο, κά
ποιες απαραίτητες παρεμβά
σεις. Χρειάζεται πρώτα μια πα
ρέμβαση για να τεθούν υπό 
έλεγχο τα δημόσια ελλείμματα 
σε μόνιμη βάση. Το 1985, η τό
τε κυβέρνηση είχε επιδιώξει να

το μειώσει κατά 4 μονάδες επί 
του Ακαθάριστου Εθνικού 
Προϊόντος. Αυτό το στόχο θα 
έβλεπα ως αναγκαίο και εφικτό 
και σήμερα, για τον πρώτο χρό
νο. Η εξάλειψη του ελλείμμα
τος απαιτεί βέβαια δύσκολες 
επιλογές, αλλά μπορεί να βοη
θήσει από ένα πρόγραμμα δη
μοσιονομικής εξυγίανσης το 
οποίο θα αποβλέπει στην εκλο
γίκευση των δημοσίων δαπα
νών. Πρωταρχική, όμως, επι
δίωξη είναι να αυξηθούν τα 
έσοδα και μπορούν να αυξη

θούν σημαντικά με την καταπο
λέμηση της φοροδιαφυγής και 
τον περιορισμό των απαλλαγών 
και την υποχρέωση όλων εκεί
νων που πρέπει να πληρώνουν 
φόρους, επιτέλους να πληρώ
σουν τους φόρους τους.
— ΕΝΑ: Τα π ροβλήματα  της  
φ ο ρ ο δ ια φ υ γή ς  κα ι τη ς  παρα
ο ικο νο μ ία ς  δ εν  ε ίν α ι σ η μ ερ ι
νά. Τι σ ας  κά νε ι να α ισ ιοδο- 
ξ ε ίτ ε  ό τ ι επ ιτέλο υ ς  θα μπ ορέ
σ ουμε να τα  α ν τ ιμ ε τω π ίσ ο υ 
μ ε ;
— ΣΗΜΙΤΗΣ: Δεν είμαι αισιό
δοξος, αλλά έχουμε φτάσει σε 
τέτοιο σημείο σήμερα που πι

στεύω ότι τα πολιτικά κόμματα 
και οι κοινωνικές δυνάμεις 
έχουν αναγνωρίσει ότι δεν μπο
ρούμε να προχωρήσουμε άλλο 
έτσι. Και η κοινή γνώμη είναι 
διατεθειμένη να αποδεχθεί κά
ποιες αποφασιστικές πρωτο
βουλίες. Για παράδειγμα, είναι 
γνωστό ότι υπάρχουν ορισμέ
νες ρυθμίσεις οι οποίες αφο
ρούν το αγροτικό εισόδημα. 
Δεν έχουν εφαρμοστεί ποτέ 
γιατί τα πολιτικά κόμματα, κι αυ
τό αφορά όλους, δεν αφορά μό
νο το ΠΑΣΟΚ, δεν είχαν ποτέ

τη θέληση να πάρουν στον το
μέα αυτό κάποια αποφασιστική 
πρωτοβουλία.
— ΕΝΑ: Δ εν  απ ευθύνομα ι 
σ το  Συνασπ ισμό, γ ια τ ί ε ίνα ι 
το  μόνο  κόμμα που ανα φ έρ ε ι 
ρ η τά  σ το  π ρόγραμμά  του  
πως πρέπει να ισ χύσ ουν οι 
ρ υ θ μ ίσ ε ις  γ ια  το υ ς  α γρ ό τες . 
Ε σ ε ίς  κ. Έ βερτ, τ ι π ισ τεύ ετε ;
— ΕΒΕΡΤ: Εφόσον έχουμε αρ
χίσει πλέον και εξειδικεύουμε 
για το έλλειμμα του δημοσίου 
τομέα θα έλεγα ότι, εάν ιστορι
κά παρακολουθήσουμε την εξέ
λιξη του προύπολογισμού, θα 
δούμε ότι το μεγάλο πρόβλημα 
βρίσκεται στις τεράστιες δαπά
νες. Ά ρ α  προς τα εκεί πρέπει 
να στραφεί η προσοχή. Ως 
προς το θέμα των εσόδων: οι 
φορολογικοί συντελεστές είναι 
απ’ τους υψηλότερους που 
έχουμε σ’ όλη την Ευρώπη και 
στην Αμερική και δεν μπορού
με να τους αυξήσουμε. Πρέπει 
επομένως να χτυπήσουμε τη 
φοροδιαφυγή που αναπτύχθη
κε ιδιαίτερα τα δύο τρία τελευ
ταία χρόνια, διότι διαλύθηκε το 
υπουργείο των Οικονομικών. 
Δεν μπορούμε να λέμε ξαφνικά 
ο ι ' Ελληνες έγιναν φοροδιαφυ- 
γάδες. Υπήρχαν οι φοροδιαφυ- 
γάδες στην Ελλάδα και έπρεπε 
να κυνηγηθούν.
— ΕΝΑ: Κ ύρ ιε  Έ βερτ, σας  
ρώ τησα  γ ια  κ ά τ ι σ υ γκεκρ ιμ έ 
νο. Θα πρέπει να ενερ γο π ο ι
ηθούν οι ρ υ θ μ ίσ ε ις  που ισ χ ύ 
ουν γ ια  τους  α γ ρ ό τες ;
— ΕΒΕΡΤ: Θα πρέπει να ισχύ- 
σουν σε όλους τους τομείς. 
Εφόσον έχουμε νόμους, αυτοί 
θα πρέπει να είναι σεβαστοί απ’ 
όλους.
— ΣΗΜΙΤΗΣ: Δεν πιστεύω ότι 
η αιτία του κακού είναι η διάλυ
ση του υπουργείου Οικονομι
κών, τα δύο τελευταία χρόνια, 
όπως ισχυρίζεται ο κ. Έβερτ. 
Εγώ πιστεύω ότι από πολύ πα
λιά, όλο το σύστημα με το 
οποίο το ελληνικό κράτος προ
σπαθούσε να πατάξει τη φορο
διαφυγή, δεν είναι αποτελεσμα
τικό. Σε ό,τι αφορά τώρα την α
ντιμετώπιση της οικονομικής 
κατάστασης, το δεύτερο θέμα 
που πρέπει να εξεταστεί, είναι 
η αναμόρφωση όλου του συ
στήματος των επιδοτήσεων της 
κοινωνικής ασφάλισης και της 
λειτουργίας των δημοσίων επι
χειρήσεων. ' Ενα τρίτο θέμα εί
ναι της νομισματικής πολιτικής 
αλλά και της συναλλαγματικής 
που πρέπει να αποκαταστή
σουν την εμπιστοσύνη προς τη

ίί Οι προγραμματικές θέσεις της κυβέρνησης 
Ζολώτα ήταν μια ρώσικη σαλάτα 

ανακατεμένη... μ  μ



δραχμή. Επίσης, χρειάζεται μια 
πολιτική τιμών και εισοδημά
των, καθώς και μια σειρά από 
διαρθρωτικές μεταβολές, στο 
τραπεζικό σύστημα, στις μετα
φορές. Τέλος, όλα τα απαραί
τητα μέτρα, πρέπει βέβαια να 
τα δούμε κάτω από την προο
πτική ορισμένων γενικότερων 
αρχών, όπως είναι η εξισορρό- 
πηση του κόστους, ώστε να μην 
επιβαρυνθούν μόνον ορισμένες 
κοινωνικές ομάδες.
— ΕΝΑ: Κ ύρ ιε Γ ιάνναρε, και 
ο Συνασπ ισμός μ ιλά  γ ια  ο ικο 
νομ ική κρίση...
— ΓΙΑΝΝΑΡΟΣ: Νομίζω ότι η 
κρίση εξελίσσεται ανεξέλεγκτα 
με συνέπεια να μην έχει κατα
νοηθεί το βάθος και το εύρος 
της. Φοβάμαι ότι στον ορίζο
ντα διαμορφώνεται ο κίνδυνος 
να φθάσουμε σε έναν πληθωρι
σμό λατινοαμερικανικού τύπου, 
ανεξέλεγκτο. Ό τ ι η παραγωγι
κή βάση της χώρας διαρκώς 
συρρικνώνεται, ότι η παραοικο
νομία αναπτύσσεται σε βάρος 
της οικονομίας και σε βάρος 
των παραγωγικών απασχολή
σεων. Φθόσαμε στα όριό μας, 
και αυτό δεν είναι σχήμα λό
γου. Θέλω να επισημόνω ότι αν 
η σημερινή κατάσταση συνεχι
στεί, η χώρα αυτή μέσα σε πο
λύ σύντομο χρονικό διάστημα 
δεν θα μπορεί να στηρίξει ισο
ζύγιο πληρωμών, να στηρίξει 
εθνικό νόμισμα και να συντάξει 
προύπολογισμό. Κι όταν λέμε 
σύντομο χρονικό διάστημα, εν
νοούμε μια τριετία. Συνεπώς 
εδώ πρέπει να γίνει μια τομή 
αμέσως. Χαίρομαι ιδιαίτερα διό
τι όλοι συμφωνούμε. Μέχρι τώ
ρα δεν υπήρχε απόλυτη συμ
φωνία ούτε για την κρίση ούτε 
για την οξύτητά της.

Σε ό,τι αφορά τα μέτρα, εγώ 
λέω ότι δεν μπορούμε να δια
χωρίσουμε τις διαδικασίες εξι- 
σορρόπησης από τις διαδικα
σίες αναδιοργάνωσης και ανα
συγκρότησης της οικονομίας. 
Αυτά πρέπει να πάνε μαζί και 
δεν γίνονται μέσα σε ένα εξά
μηνο. Χρειάζεται μια τριετία, τε
τραετία. Εξισορρόπηση, λοι
πόν, που σημαίνει έλεγχος 
όλων των πηγών των ελλειμμά
των και άμεση επέμβαση, και 
στο σύστημα των ασφαλίσεων 
και στις δημόσιες επιχειρήσεις, 
αλλά και ριζική αντιμετώπιση 
των προβληματικών επιχειρή
σεων. Και φυσικό νομίζω ότι ήρ
θε η στιγμή να εξετάσουμε και 
το θέμα των στρατιωτικών δα
πανών. Είναι ανάγκη να επέμ- 
βουμε κι εδώ και να προχωρή

σουμε σε άλλο τύπο οργάνω
σης της άμυνας που θα είναι 
αποτελεσματική και δεν θα 
απαιτεί τόσες δαπάνες.
— ΕΒΕΡΤ: Θα ήθελα εδώ να 
συμφωνήσω κι εγώ με τον κύ
ριο Γιάνναρο, ότι χρειάζεται 
επανεξέταση σε όλο αυτό τον 
τομέα, και επίσης επανεξέταση 
πολλών προγραμμάτων τα 
οποία δείχνουν ότι δεν έχουν 
αποδώσει. Πρέπει να συνειδη
τοποιήσουμε ότι οι Ηνωμένες 
Πολιτείες θα μειώσουν τις 
αμυντικές τους δαπάνες κι ότι 
αυτό θα σημαίνει μείωση της 
οποιοσδήποτε μορφής βοή-

Ά

θείας ή δανεισμού ο οποίος δί
νεται προς την Ελλάδα και την 
Τουρκία. Από κει και πέρα η 
συμμετοχή της Ελλάδας στον 
αμυντικό προϋπολογισμό θα εί
ναι πολύ μεγάλη υποχρεωτικό. 
Και πόσο μεγάλες θα είναι οι 
αμυντικές μας δαπάνες όσο μέ
νει ανοιχτή η υπόθεση της απει
λής από την Τουρκία, δεν εξαρ- 
τάται μόνο από μας αλλά από 
το συσχετισμό στον οποίο πρέ
πει να υπάρχει μια ισορροπία. 
— ΣΗΜΙΤΗΣ: Νομίζω ότι όλος 
ο τομέας των στρατιωτικών δα

πανών καλυπτόταν και καλύπτε
ται με το απόρρητο. Αυτό το 
απόρρητο δεν επέτρεπε την 
ορθολογική χρήση των πόρων. 
Νομίζω ότι θα πρέπει να επανε
ξεταστεί το όλο πλέγμα, γιατί, 
όπως πιστεύετε κι εσείς, μπο
ρούν να εξοικονομηθούν χρή
ματα.
— ΕΝΑ: Κ ύριε Γ ιάνναρε, επ ει
δή η Α ρ ισ τερ ά  κ α τη γ ο ρ ε ίτα ι 
για... αδυναμ ία  σ το ν  π αρεμ
β α τ ικ ό  ρό λο  του  κράτους, 
πώς π ρ ο σ εγγ ίζ ετε  σήμερα το  
θέμα  αυτό ;
— ΓΙΑΝΝΑΡΟΣ: Εμείς πιστεύ
ουμε ότι θα πρέπει να υπάρξει

μια άμεση και ριζική αλλαγή 
των παρεμβατικών πολιτικών. 
Σε ό,τι αφορά το σύστημα των 
κινήτρων, εγώ προσωπικά θα 
πρότεινα: Πρώτον να καταργή
σουμε τις επιδοτήσεις και να 
πάμε στις φορολογικές απαλ
λαγές, που πρέπει εκεί να είμα
στε πάρα πολύ τολμηροί και 
δεύτερον να υπάγονται στο νό
μο περί κινήτρων μόνον μεγά
λες δραστηριότητες. Από κει 
και έπειτα νομίζω ότι πρέπει να 
γίνει μια ριζική αλλαγή του προ
γράμματος των δημόσιων επι

χειρήσεων, να ενισχυθούν κά
ποιες δημόσιες βιομηχανικές 
επενδύσεις (μπορούμε ακόμη 
και να προωθήσουμε μικτές 
μορφές ιδιοκτησίας σε μεγάλες 
βιομηχανικές επενδύσεις, όπου 
η ιδιωτική πρωτοβουλία δεν εί
ναι πρόθυμη να πάει) και να πα- 
ρέμβουμε στην αγροτική πολι
τική, περνώντας στην επιδότη
ση των αναδιαρθρώσεων και 
όχι στην επιδότηση των τιμών. 
Επειδή αυτά μπορεί να σημαί
νουν και μια νέα ισορροπία ει
σοδημάτων, πρέπει να επιδιώ
ξουμε ώστε με τις πολιτικές για 
τον περιορισμό των ελλειμμά
των να μη δημιουργήσουμε και
νούριες εισοδηματικές ανισότη
τες. Αντίστροφα, με τις πολιτι
κές μας πρέπει να μειώσουμε 
τις ανισότητες και να ενισχύ- 
σουμε τα κατώτερα εισοδήμα
τα.
— ΕΝΑ: Από τη  μέχρ ι σ τιγμ ής  
συζήτηση, φ α ίν ε τα ι ό τ ι δ εν  
υπ άρχουν σ η μ α ν τ ικ ές  απο
κλ ίσ ε ις , ο ύ τε  σ τ ις  δ ιαπ ισ τώ 
σ ε ις  σ ας γ ια  το  μ έ γ ε θ ο ς  της  
κρ ίσ η ς  ο ύ τε  γ ια  το  τ ι θα πρέ
πει να γ ίν ε ι γ ια  την  α ν τ ιμ ε τώ 
πισή της.
— ΕΒΕΡΤ: Κυρία Τρέμη, μπο
ρεί μεταξύ των συγκεκριμένων 
προσώπων να μην υπάρχουν 
αποκλίσεις, αλλά δυστυχώς η 
θέση την οποία έχει πάρει το 
επίσημο ΠΑΣΟΚ είναι ότι η κρί
ση δεν είναι τόσο μεγάλη κι ότι 
μπορεί να ξεπεραστεί. Ενώ η 
διαπίστωση την οποία έχουμε 
κάνει, κι αυτό είναι ευχάριστο, 
είναι ότι η κρίση είναι τεράστια. 
Εγώ νομίζω ότι συνολικό αυτά 
τα οποία θα έπρεπε να γίνουν, 
γιατί μπήκαμε σε πολύ, ίσως, 
εξειδικευμένα πράγματα, είναι: 
Πρώτον, ο εκσυγχρονισμός της 
δημόσιας διοίκησης. Δεύτερον, 
η συνεχής μετεκπαίδευση σε 
όλο το φάσμα των δραστηριο
τήτων είτε πρόκειται για το δη
μόσιο τομέα είτε πρόκειται για 
τον ιδιωτικό. Μετεκπαίδευση, 
μετεκπαίδευση, μετεκπαίδευ
ση. Τρίτον: νέες επενδύσεις και 
νέα τεχνολογία. Και για να μπο
ρέσουν να λειτουργήσουν αυ
τό τα παραπάνω χρειάζεται αλ
λαγή της νοοτροπίας η οποία 
επικρατούσε μέχρι σήμερα. 
Της ισοπεδωτικής νοοτροπίας, 
του λαϊκισμού. Αξιοπιστία μετα
ξύ των κοινωνικών και πολιτικών 
εταίρων και ενημέρωση του πο
λίτη.
— ΣΗΜΙΤΗΣ: Ξέρετε, δημιουρ- 
γούνται κάποιες εντυπώσεις οι 
οποίες θα ήθελα να αποσαφη
νίσω. Είμαστε όλοι πιστεύω ►

ίί Μ ετεκλογικά, πρέπει, σε κάθε παράταξη, 
εκείνοι που πιστεύουν πως μπορούν να βρεθούν 
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σύμφωνοι σε κατευθύνσεις με 
τις οποίες πρέπει να αντιμετω
πιστούν τα προβλήματα. Όμως 
οι δυσκολίες αρχίζουν, και αυ
τό πρέπει να επισημάνουμε 
όταν μπαίνουμε στις λεπτομέ
ρειες επίλυσής τους. Και στις 
επιμέρους ρυθμίσεις υπάρχουν 
διαφορετικοί τονισμοί και πολ
λές φορές και διαφορετικές ιε
ραρχήσεις. Και για να κλείσω. 
Εμένα δεν με ενδιαφέρει να 
υπάρχουν επίπλαστες συναινέ
σεις οι οποίες να μην ανταπο- 
κρίνονται στην ουσία. Εμένα με 
ενδιαφέρει να υπάρξει ουσια
στική συζήτηση ώστε να προκύ- 
ψει συμφωνία για το τι συγκε
κριμένα θα γίνει.
— ΕΒΕΡΤ: Να προσθέσω κάτι 
εδώ. Ό τ ι αυτό νομίζω ότι απο- 
τέλεσε και το μεγάλο πρόβλη
μα της αδυναμίας της κυβερνή- 
σεως Ζολώτα. Δεν υπήρχε δη
λαδή σύγκλιση προγραμμάτων 
και προσπάθεια εξευρέσεως 
κοινών λύσεων, σφαιρικά, όχι 
σε μεμονωμένους τομείς. Το 
γεγονός ότι η κυβέρνηση Ζο
λώτα δεν μπόρεσε να καταθέ
σει προϋπολογισμό, είναι χαρα
κτηριστικό.
— ΓΙΑΝΝΑΡΟΣ: Εγώ νομίζω 
ότι υπάρχουν τρία σημεία πάνω 
στα οποία πρέπει να συμφωνή
σουμε: Πρώτον: ότι θα πρέπει 
να συνδυάσουμε τα μέτρα της 
εξισορρόπησης της οικονομίας 
με μέτρα αναδιαρθρώσεων που 
πρέπει να κλίνουν παράλληλα. 
Δεύτερον: ότι δεν είναι η απε
λευθέρωση της αγοράς που θα 
εξασφαλίσει τις απαιτούμενες 
εξισορροπήσεις και αναδιαρ
θρώσεις. Υπάρχουν αναμφι
σβήτητα στρεβλώσεις και πρέ
πει να αρθούν. Αλλά οι επενδύ
σεις που πρέπει να γίνουν 
ενόψει παγκοσμίων οικονομι
κών εξελίξεων και παγκοσμίου 
ανταγωνιστικότητας, επιβάλ
λουν να ξέρουμε ποιους κλά
δους αναπτύσσουσμε, ποιες 
μονάδες είναι ανταγωνιστικές, 
πού επεμβαίνουμε. Και το τρί
το είναι ότι όλα αυτά πρέπει να 
συνδεθούν από ενίσχυση των 
κοινωνικών πολιτικών, διότι αν 
αυτό δεν γίνει, τότε το κόστος 
του εκσυγχρονισμού θα είναι 
τραγικό για τον τόπο και θα 
έχουμε γενικώς επιπτώσεις και 
στους θεσμούς και στη δημο
κρατία.
— ΣΗΜΙΤΗΣ: Στην πρώτη κα
τηγορία παρεμβάσεων, περι
λαμβάνεται και η αποκατάστα
ση μιας σωστής λειτουργίας 
της αγοράς, που σημαίνει πε
ρισσότερη αγορά μεν, αλλά και

παρεμβάσεις σε ορισμένα θέ
ματα, όπως για παράδειγμα η 
προστασία του καταναλωτή. 
Χρειάζεται επίσης σωστή ανα
διάρθρωση της λειτουργίας του 
κράτους και στην οικονομία. 
Συμφωνώ για κρατική πρωτο
βουλία σε ορισμένους τομείς, 
όπως την έρευνα ή την Αλου- 
μίνα. Όμως, είναι τελείως πε
ριττή σε διάφορους επιχειρημα
τικούς τομείς όπου υπάρχουν 
και ιδιώτες επιχειρηματίες και 
επικρατεί ανταγωνισμός.
— ΕΒΕΡΤ: Σαν βασική αρχή 
πρέπει να δεχθούμε ότι το κρά
τος οφείλει να μειώσει δραστι

κά τη συμμετοχή του στην πα
ραγωγική διαδικασία. Δεν είναι 
δουλειά του κράτους να μετέ
χει σε παραγωγικές διαδικα
σίες. Εκτός κι αν υπάρχουν 
στρατηγικοί λόγοι για την οικο
νομία, ή εκεί που δεν εκδηλώ
νεται, ιδιωτική πρωτοβουλία. 
Αντίθετα πρέπει να αυξηθεί η 
ποιότητα των προσφερόμενων 
υπηρεσιών στους τομείς της 
παιδείας, της υγείας, της πρό
νοιας και του περιβάλλοντος.

— ΕΝΑ: Είπε π ριν ο κ. Έ β ερ τ  
ό τ ι η κυβ έρνησ η  Ζ ολώ τα  δ εν  
μπ όρεσε να α ν τ ιμ ετω π ίσ ε ι 
τη ν  ο ικο νομ ική  κρίση. Υπάρ
χ ο υ ν  όμω ς π ολλο ί που υπο
σ τη ρ ίζο υ ν  ό τ ι η κυβέρνηση  
Ζ ολώ τα  ή τα ν  μ ια  χ α μ ένη  ευ 
κα ιρ ία , ό τ ι «μπορούσε αλλά  
δ εν  θέλησε».
— ΣΗΜΙΤΗΣ: Νομίζω ότι ο κό
σμος είχε λανθασμένη αντίλη
ψη για τις δυνατότητες της οι
κουμενικής κυβέρνησης. Μια 
κυβέρνηση με προθεσμία λίγων 
μηνών δεν είναι σε θέση να κυ
βερνήσει ουσιαστικά. Τα περισ
σότερα προβλήματα χρειάζο

νται για την αντιμετώπισή τους 
εφαρμογή πολιτικής με συνέ
πεια και αλληλοσυντηρούμενα 
μέτρα, που σημαίνει βάθος 
χρόνου. Και η κυβέρνηση Ζο
λώτα δεν είχε βάθος χρόνου. 
Από κει και πέρα όμως πιστεύω 
ότι έκανε κάποια ουσιαστικά βή
ματα, έδειξε ότι υπάρχουν δυ
νατότητες συνεργασίας και πή
ρε και ορισμένα μέτρα.
— ΕΒΕΡΤ: Εγώ δεν νομίζω ότι 
το πρόβλημα βρισκόταν στον κ.

Ζολώτα. Δεν υπήρχε το κατάλ
ληλο κλίμα και η κατάλληλη 
προεργασία. Όπως και πριν το
νίστηκε, για να μπορέσει να λει
τουργήσει και σε βραχυπρόθε
σμη φάση μια οικουμενική κυ
βέρνηση, χρειάζεται προγραμ
ματική σύγκλιση. Φτιάχνεις ένα 
απλό καταστατικό μιας εται
ρείας και πρώτο άρθρο αυτού 
του καταστατικού λέει τους 
σκοπούς της εταιρείας. Εδώ, 
φτιάχτηκε η κυβέρνηση Ζολώ
τα χωρίς να υπάρχουν σκοποί.
— ΕΝΑ: Ο κ. Ζ ολώ τα ς  δ ια τύ 
πωσε, ω στόσο, κάποια  παρά
πονα γ ια  «σαμποτάζ» ε ις  β ά 
ρ ο ς  τη ς  κυβ έρνησ ής του...
— ΕΒΕΡΤ: Μα είναι δυνατόν να 
έχουν αξιοπιστία τα κόμματα 
όταν τη μια μέρα ανταλλάσ
σουν ύβρεις και την άλλη κά
θονται στο ίδιο τραπέζι. Εσείς 
πιστεύετε, να ρωτήσω εγώ τον 
κ. Σημίτη, ότι το χαρτί το οποίο 
δόθηκε στον κ. Ζολώτα, οι τρεις 
αυτές σελίδες ήταν κείμενο το 
οποίο θα μπορούσε να θέσει τις 
βάσεις μιας οικονομικής συνερ
γασίας; ' Ηταν άλλα ανΠ άλλων. 
Ήταν μια ρώσικη σαλάτα ανα
κατεμένη.
— ΣΗΜΙΤΗΣ: Εγώ θα ήθελα να 
πω ότι το χαρτί είχε μερικές γε
νικές αρχές. Και χρειαζόταν 
χρόνος για να γίνει επεξεργα
σία αυτών των αρχών. Τέτοιος 
χρόνος δεν υπήρχε.
— ΓΙΑΝΝΑΡΟΣ: Όντως υπάρ
χει εδώ μια διαφωνία. Διότι οι 
περιπέτειες του φορολογικού 
νομοσχεδίου δεν προκύπτουν 
από το γεγονός ότι υπήρχαν 
κακές σχέσεις ανάμεσα στα 
κόμματα. Οι διαφωνίες προέκυ- 
ψαν για το νομοσχέδιο καθ’ αυ
τό και για τις ρυθμίσεις. Εγώ 
δεν μπαίνω τώρα σε λεπτομέ
ρειες, αλλά δεν είναι πολύ 
ισχυρό το επιχείρημα που λέει 
ότι η κυβέρνηση Ζολώτα δεν 
μπορούσε να πραγματοποιήσει 
κάποιο έργο, μόνο και μόνο 
επειδή τα κόμματα στο προη
γούμενο διάστημα βρίσκονταν 
σε κάποια αντιπαράθεση...
— ΕΝΑ: Α ς υποθέσουμε, γ ια  
την  ο ικονομ ία  της  συζήτησης, 
κ. Έ βερτ, ό τ ι μ ε τά  τ ις  εκ λο 
γ ές  της  8ης Απ ρ ιλ ίου , δ εν  θα 
σ χ η μ α τ ισ τε ί αυ τοδύνα μ η  κυ
βέρνηση  τη ς  Ν.Δ. Σ ’ αυτή  την  
περίπ τω ση θα μ ε ίν ε τ ε  ε κ τό ς  
ο π ο ιο υ δ ή π ο τε  σ υ μ μ α χ ικο ύ  
σχήματος ή θα επ ιδ ιώ ξετε  μ ια  
νέα  εκ λο γ ικ ή  αναμέτρ ησ η ;
— ΕΒΕΡΤ: Το πού θα οδηγη
θούμε, εγώ νομίζω ότι θα φανεί 
μετά τις εκλογές. Πιστεύω βέ-

ίί Στον ορίζοντα διαγράφεται ο κίνδυνος να 
φτάσουμε σε έναν πληθωρισμό λατινοαμερικανικού 
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βαια ότι η Ν.Δ. μπορεί να σχη
ματίσει κυβέρνηση την επομέ
νη της 8ης Απριλίου. Αυτό φυ
σικά εξαρτάται από την κρίση 
του ελληνικού λαού. Πάντως, η 
Ν.Δ. δεν πρόκειται να συμμετά- 
σχει σε καμιά διαδικασία αντί
στοιχη με εκείνη από την οποία 
προέκυψε η κυβέρνηση Ζολώ- 
τα. Θα πούμε ξεκάθαρα στον 
ελληνικό λαό ότι μια τέτοια δια
δικασία χωρίς προγραμματικές 
συγκλίσεις, χωρίς τα στοιχεία 
της αξιοπιστίας, χωρίς κοινή 
αναγνώριση του πώς λειτουρ
γούν οι θεσμοί είναι επιζήμια 
για τον τόπο. Συνεργασία για τη 
συνεργασία, για το θεαθήναι, 
δεν την αποδεχόμαστε.
— ΕΝΑ: Α ν κα τά λα β α  καλά, 
ε σ ε ίς  λ έ τ ε  όχ ι σ τη  σ υ νεργα 
σ ία  γ ια  τη  σ υνεργασ ία , αλλά  
δ εν  α π ο κλε ίε τε  το ενδ εχ ό μ ε 
νο σ υ ν ε ρ γ α σ ία ς  ε φ ό σ ο ν  
υπάρχουν ο ι α ν α γ κ α ίες  προ
γ ρ α μ μ α τικ ές  σ υ γκλ ίσ ε ις ;
— ΕΒΕΡΤ: Για τις οποίες όμως 
δεν έχει γίνει τίποτε και δεν 
βλέπω γιατί την επομένη των 
εκλογών, μέσα σε διάστημα δη
λαδή ενός μηνός, θα βρεθούν. 
Αλλά θέλω να επαναλάβω ότι η 
Ν.Δ. είναι υπέρ των συναινετι
κών διαδικασιών. Είναι υπέρ της 
συνεννοήσεως, αλλά πάνω σε 
κοινές θέσεις, πάνω σε κοινά 
προγράμματα και αφού εξα
σφαλιστούν αυτά, τότε να δού
με πώς θα λειτουργήσουμε και 
κάτω από οικουμενικά, κοινά 
σχήματα.
— ΕΝΑ: Κύριε, Σημ ίτη , το ΠΑ- 
ΣΟ Κ  μ ίλα γε , ω ς πρόσφατα  
τουλάχ ισ τον , γ ια  μ ια  κυβ έρ 
νηση τω ν π ροοδευτικώ ν δη 
μοκρατικώ ν δυνάμεων. Τώρα, 
όμως, ο κ. Π απ ανδρέου ανα- 
φ έρ ετα ι σε «κυβέρνηση ευρύ
τερ η ς  δυ να τή ς  λα ϊκ ή ς  σ τή ρ ι
ξης». Α υ τό  δ εν  σ υν ισ τά  δ ια 
φοροπ οίηση τη ς  π ολ ιτ ική ς  
σας;
— ΣΗΜΙΤΗΣ: Κυρία Τρέμη, να 
μην μπερδευτούμε σε ορι
σμούς, ορολογίες, έννοιες. Η 
ουσία είναι ότι υπάρχουν ορι
σμένες πολιτικές δυνάμεις στη 
χώρα οι οποίες έχουν μια πολύ 
συγκεκριμένη άποψη πώς πρέ
πει να προχωρήσει η κοινωνική 
εξέλιξη. Στο χώρο της Ν.Δ. για 
παράδειγμα υπάρχουν μερικοί 
οι οποίοι υποστηρίζουν ότι πρέ
πει παντού να υπάρξει ιδιωτικο
ποίηση και πλήρης απελευθέ
ρωση της αγοράς. Οι παρόντες 
εξαιρούνται. Μ’ αυτούς που 
έχουν αυτές τις πεποιθήσεις, 
δεν είναι δυνατή η συνεργασία.

Όπως και στο χώρο της Αρι
στερός υπάρχουν κάποιοι (πά
λι οι παρόντες εξαιρούνται) οι 
οποίοι πιστεύουν ότι είναι απο
λύτως αναγκαία η πρωτοβουλία 
του κράτους σε όλους τους το
μείς. Και μ’ αυτούς δεν είναι δυ
νατή η συνεργασία. Από κει και 
πέρα όμως υπάρχει ένα ευρύ 
φάσμα ανθρώπων οι οποίοι ανή
κουν σε διαφορετικά κόμματα 
και οι οποίοι μπορούν να συγ
κλίνουν σε ορισμένες λύσεις. 
Στο σημείο αυτό θα συμφωνή-

ψουν να πραγματοποιηθεί ο εκ
συγχρονισμός.

— ΕΝΑ: Π ρακτικά , πώς θα 
επ ιτευ χ θ ε ί α υ τή  η « επ ιλεκτ ι
κή» σύγκλιση. Μ ιλά τε  γ ια  δ ιά 
σπαση της  Ν.Δ. ή κα ι της  Α ρ ι
σ τερ ό ς  α ν τ ίσ το ιχ α ;

— ΣΗΜΙΤΗΣ: Τα κόμματα με
τά τις εκλογές πρέπει με κάθε 
τρόπο να βρουν λύσεις.' Εχουν 
υποχρέωση. Και πρέπει σε κά
θε παράταξη εκείνοι που πι
στεύουν ότι πρέπει να βρεθούν

τ ε  δ εν  β α σ ίζ ε τα ι σ την  εκ τ ίμ η 
ση ό τ ι τα  δύο ά λλα  κόμματα  
θα διασπαστούν. Αφού δεν  
π ρ ο β λ έπ ετε  δ ια φ ο ρ ο π ο ιή 
σ ε ις  σ το υς  υπ άρχοντες  κομ
μα τικο ύς  σχηματισμούς, πρό
κ ε ιτα ι γ ια  ένα  ε ίδ ο ς  ο ικου
μ εν ική ς ;
— ΣΗΜΙΤΗΣ: Αυτή τη στιγμή 
δεν είμαι σε θέση να πω ακρι
βώς ποιο είναι το σχήμα, διότι 
αυτό θα εξαρτηθεί από το εκλο
γικό αποτέλεσμα.
— ΕΒΕΡΤ: Αυτή ακριβώς η

σω με τον κ. ' Εβερτ, ότι η σύ
γκλιση προϋποθέτει μια λεπτο
μερειακή εξέταση των προβλη
μάτων και μια αρκετά λεπτομε
ρειακή αντιμετώπιση των πιθα
νών λύσεων. Αυτό μπορεί να το 
κάνει το ΠΑΣΟΚ, γιατί είναι στο 
κέντρο του πολιτικού φάσματος 
και το ΠΑΣΟΚ μπορεί και προς 
τα δεξιά και προς τα αριστερά 
να ψάξει να βρει τις συμμαχίες 
εκείνες οι οποίες θα επιτρέ

λύσεις, να ενεργοποιηθούν για 
την επίτευξή τους. Κανένας 
από το ΠΑΣΟΚ δεν επιθυμεί τη 
διάσπαση του άλλου κόμματος. 
Πιστεύω ότι επιθυμούμε να 
υπάρξει ουσιαστική αντιμετώπι
ση των προβλημάτων του τό
που και γ ι’ αυτό είμαστε διατε
θειμένοι να κάνουμε και συζη
τήσεις.

αδυναμία είναι εκείνη που μας 
κάνει να πιστεύουμε στη Ν.Δ. 
ότι χρειάζεται κυβέρνηση αυτο
δυναμίας.
— ΣΗΜΙΤΗΣ: Δεν νομίζω ότι η 
αυτοδυναμία πρόκειται να λύ
σει τα προβλήματα, κάθε άλλο.
— ΕΝΑ: Κ ύρ ιε Γ ιάνναρε, το  
Δ ια ρ κές  Σ υνέδ ρ ιο  της  ΕΑΡ 
σημείω σε ό τ ι «λύση δ εν  ε ίνα ι 
μ ε ν  οι α υ το δυνα μ ίες  αλλά  
δ εν  ε ίνα ι και οι ορ ιακές  πλειο- ►



ψηφίες». Ποιο «μοντέλο» επο
μένω ς π ρ ο τε ίν ε τε  εσ ε ίς  γ ια  
τη  σ υμμαχ ική  δ ιακυβέρνησ η  
τη ς  χώ ρας;
— ΓΙΑΝΝΑΡΟΣ: Μια προγραμ
ματική συμφωνία δεν μπορεί να 
είναι στη βάση της πολιτικής 
του ΠΑΣΟΚ την τελευταία 
οκταετία. Εκείνο που είπε ο κ. 
Σημίτης, ότι στο Συνασπισμό 
υπάρχουν κάποιοι που λένε ότι 
το κράτος πρέπει να τα κάνει 
όλα, εμένα μου θυμίζει τι έκα
νε το ΠΑΣΟΚ που διακατεχό- 
ταν από έναν άκριτο κρατικι- 
σμό, ο οποίος αποδείχτηκε όχι 
μόνον αναποτελεσματικός αλ
λά όξυνε και την κρίση. Εμείς 
λέμε πράγματι, ότι οι οριακές 
αυτοδυναμίες δεν μπορούν να 
εξασφαλίσουν λύσεις. Διότι τα 
προβλήματα, όπως τα περιγρά- 
ψαμε πριν από λίγο, είναι κρι
σιμότατα. Οι πλειοψηφιες λοι
πόν θα πρέπει να είναι ενισχυ- 
μένες. Αυτό είναι η επιθυμία 
μας κι εμείς θα προτείνουμε να 
προκόψει λύση της ευρύτερης 
δυνατής στήριξης. Αποκλείου
με την προσφυγή πάλι στις 
εκλογές. Αυτό πια θα είναι υπο
νόμευση των θεσμών.

— ΕΝΑ: Το θέμα  ε ίν α ι όμω ς  
ό τι δ εν  έχ ο υ ν  γ ίν ε ι βήμ ατα  
προς τη ν  κα τεύ θυνσ η  αναζή
τησ ης  π ρο γρ α μμα τικώ ν  σ υγ
κλ ίσεω ν, ως τώ ρα το υ λά χ ι
στον.
— ΓΙΑΝΝΑΡΟΣ: Εμείς πιστεύ
ουμε ότι αυτό ακριβώς εμπόδι
σε η Ν.Δ. αρνούμενη να δώσει 
στην οικουμενική κυβέρνηση 
βάθος χρόνου. Αλλά ακόμη και 
τώρα μπορούμε να συζη
τήσουμε...

— ΕΝΑ: Εδώ υπήρξε μ ια  πρό
σκληση, τη ν  οποία βλέπω  ό τ ι 
α π οδ έχετα ι ο κ. Έ βερτ...
— ΣΗΜΙΤΗΣ: Να είμαστε ρεα
λιστές, τα οράματα της αυτοδυ
ναμίας αποκλείουν τέτοιες συ
ζητήσεις. Το δείχνει η πρακτι
κή.

— ΕΒΕΡΤ: Κάνετε κάποιο λά
θος. Διότι αν πράγματι πιστεύ
ετε ότι είναι λανθασμένη η άπο
ψη της αυτοδυναμίας, ελάτε να 
με μεταπείθετε. Εγώ είμαι ανοι
κτός στη συζήτηση, παρά το γε
γονός ότι θα πάρουμε την αυ
τοδυναμία.
— ΕΝΑ: Ω σ τόσο, κα ι σ τους  
χώ ρους που δ εν  υπάρχουν

ο ρά μα τα  αυτοδυναμ ίας , δ εν  
έγ ιν α ν  βήματα  γ ια  την  αναζή
τηση κάποιω ν κο ινώ ν θ έσ ε
ων. Εκδηλώ θηκε κάποια προ
σπ άθεια  από πλευράς Σ υνα 
σπ ισμού γ ια  δ ιά λο γο  που 
έ μ ε ιν ε  μετέω ρη. Ο ύτε κα ι το

ΠΑΣΟ Κ β έβ α ια  έ δ ε ιξ ε  ό τ ι θ έ
λ ε ι να δ ο θ ε ί συνέχεια ...
—  ΣΗΜΙΤΗΣ: Συμφωνώ με την 
επισήμανση την οποία κάνατε 
και αυτό είναι ένα αρνητικό γ ε
γονός. Και σημαίνει απλούστα- 
τα ότι στη σημερινή συγκυρία

που είναι φανερό ότι θα χρεια
στούν συνεργασίες και συγκλί
σεις, επικρατούν οι πολιτικές 
τακτικές, επικρατεί η σκέψη 
ποιος θα βελτιώσει τη θέση του 
ενόψει της επόμενης εκλογικής 
αναμέτρησης. Πρέπει να φύ

γουμε κάποτε από αυτή την 
κομματική λογική.
— ΓΙΑΝΝΑΡΟΣ: Από πλευράς 
Συνασπισμού έγινε το πρώτο 
βήμα. Εμείς θα επιμείνουμε 
σταθερά στην πρότασή μας, να 
αρχίσει μια συζήτηση ανάμεσα

στα κόμματα για μια προγραμ
ματική συνεννόηση.
— ΕΝΑ: Π αρατηρώ , πάντως, 
ό τι κ α τα λ ή γ ε τε  σ ε μ ια  κο ινή  
διαπ ίστω ση: ό τ ι α ν χ ρ ε ια σ θ ε ί 
θα πρέπει να ανα ζητηθούν  οι 
υπ άρχουσες σ υ γ κ λ ίσ ε ις  μ ε 
τα ξύ  τω ν κομμάτω ν.
— ΕΒΕΡΤ: Οι θέσεις της Ν.Δ. 
είναι ότι πρέπει να ξεκινάμε 
από την προγραμματική σύγκλι
ση, από τη συμφωνία για το τι 
θα πρέπει να κάνουμε. Δεν κά
νεις πρώτα τη συμφωνία και με
τά λες θα δούμε τ ι θα γίνει.
— ΕΝΑ: Κ λε ίνο ν τα ς  αυτή  την  
ενδ ια φ έρ ου σ α  συζήτηση, θα 
σ ας καλέσω  τώ ρα να παίξου
με... ένα  π ολ ιτικό  προ-πό.
— ΣΗΜΙΤΗΣ: Ό σον αφορά 
εμένα, δεν κάνω ποτέ πολιτικές 
προβλέψεις.
— ΕΒΕΡΤ: Είναι τόσο απειρο
ελάχιστα τα ποσοστά μεταξύ 
αυτοδυναμίας και μη αυτοδυνα
μίας, ούτως ώστε και η καλύτε
ρη σφυγμομέτρηση με ένα 
δείγμα και δέκα χιλιάδων ατό
μων δεν θα έδειχνε τώρα αν θα 
πάρει η Ν.Δ. αυτοδυναμία ή όχι.
— ΕΝΑ: Π ρ οβ λέπ ετε  άνοδο  
τη ς  Ν έα ς  Δ ημ οκρ α τία ς ;

— ΕΒΕΡΤ: Θέλω να πιστεύω 
ότι θα έχει αύξηση η Ν.Δ.
— ΕΝΑ: Γ ια το Π Α ΣΟ Κ κα ι το  
Συνασ π ισμό  τι π ισ τεύ ετε ;
— ΕΒΕΡΤ: Είναι πολύ νωρίς για 
να σας απαντήσω... Ενδέχεται 
πάντως να ενισχυθούν τα μικρά 
κόμματα.
— ΕΝΑ: Κ ύ ρ ιε  Γ ιά ν ν α ρ ε  
εσ ε ίς ;

—  ΓΙΑΝΝΑΡΟΣ: Εγώ θα ακο
λουθήσω το παράδειγμα του κ. 
Σημίτη. Πιστεύω ότι δεν μπο
ρούν να γίνουν προβλέψεις.
— ΣΗΜΙΤΗΣ: Επειδή μερικές 
φορές η ποσοστολογία οδηγεί 
τον πολύ κόσμο να πιστεύω ότι 
η αύξηση ενός ποσοστού μπο
ρεί να επιφέρει σημαντικές αλ
λαγές στον αριθμό των εδρών 
θα ήθελα να επισημάνω ότι αυ
τή τη στιγμή τα ποσοστά των 
κομμάτων και η κατανομή τους 
στο χώρο είναι τέτοια που με 
πολύ μικρές αλλαγές μπορούν 
να μεταβληθούν αρκετά οι 
αριθμοί των εδρών. Σ’ αυτή την 
εκλογική αναμέτρηση δεν έχει 
μονάχα σημασία το ποσοστό 
των κομμάτων, έχει σημασία η 
κατανομή κι ο τρόπος λειτουρ
γίας του εκλογικού νόμου, λ 1


